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què“l’únicamanerade resoldreel
problemaésconèixerlarealitat”. I
l’indigna que d’altres, quan les te
nen, les ocultin perquè “el control
de l’epidèmia es basa en gran part
en el que fan els ciutadans; la gent
hadesaberperquèhadeferelssa
crificis que se li demanen”.

Això la va portar a acceptar a fi
nalsdemarçunainvitaciódelpro
grama Via Lliure de RAC1 per
aclarir la situació i desd’aleshores
ha rebut una sol∙licitud rere una
altra. “És capaç d’explicar situaci
ons complexes de manera clara,
sense simplificarles, admetent
les incerteses, i ambunadosimolt
altade sentit comú ideprudència.
És una cosa que ens fa molta falta
enaquestaepidèmia”,destacaAn
toniTrilla, de l’hospitalClínic.
Per a Prats, analitzar les dades,

desenvolupar els models sobre
l’evoluciódel’epidèmia,enviarin
formes diaris a la Comissió Euro
pea i el Centre Europeu de Pre
venció i Control de Malalties
(ECDC), enviar també informes
diaris al Departament de Salut, i a
més atendre elsmitjans, i per des
comptat continuar cuidantse de
la seva família, ha suposat una so
brecàrregadetreballque l’haobli
gat adeixardebandaqualsevol al
treprojecte.
Però“val lapena”, contesta sen

se dubtar quan se li pregunta pel
costpersonal.“Éslaprimeravega
daquesentoqueelquefaigcontri
bueix directament a millorar les
coses i que té un impacte immedi
at. Tots coneixem persones que
hanmortdeCovid19 i totselsque
hem pogut ens hem adaptat per
intentar ajudar”.
Sobre la transcendència de la

seva feina, pensa que “la nostra és
la part fàcil. Els models informà
tics són útils però no voldria estar
a la pell de qui ha de prendre les
decisions iquehadevalorarmolts
altres elements. I tampoc no hem
tingutl’estrèsdelstreballadorsdel
sistema sanitari que estan en pri
mera línia”.
I què farà quan això s’acabi i ja

no hagi d’estar pendent del coro
navirus dotze hores al dia? “Espe
ro tornar a la tuberculosi, que la
tincabandonada.Ifaréunesbones
vacancesamblafamília.Elshodec
acasa”.c

La físicaque
controla el
coronavirus

JOSEP CORBELLA
Castelldefels

“Ha estat tot un descobriment!”,
es treuel barret l’epidemiòlegAn
toni Trilla, que reconeix que “no
havia sentit parlar mai de Clara
Prats abansde lapandèmia”.
Les aportacions que ha fet el

grup de recerca Biocomsc sobre
Covid19 que dirigeix Prats a la
Universitat Politècnica (UPC), ai
xí com la seva capacitat de trans
metreles a la població i als diri
gents sanitaris, han estat clau per
controlar l’epidèmia a Catalunya
al llarg de l’estiu. Alguns dels con
ceptesquehandesenvolupat,com
el risc de rebrot o els diagrames
que mostren l’evolució diària de
l’epidèmia, s’han convertit en fa
miliarsperamoltsciutadans igui
en ara la presa de decisions polí
tiques.
“És una contribució molt relle

vant”, destaca Josep Maria Argi
mon, secretari de Salut Pública de
la Generalitat. Sense aquesta con
tribució,hauriacostatmésdecon
trolar la transmissió del coronavi
rus a Lleida, l’àrea metropolitana
deBarcelonaoqualsevol altre lloc
de Catalunya. “És estrany que hà
gim trigat tant adescobrir laClara
Prats”, observaTrilla.
No és tan estrany si es té en

compte que Prats és física i que la

seva especialitat és una cosa tan
poc mediàtica com el desenvolu
pament de models computacio
nals de malalties infeccioses.
Abans que esclatés la Covid19,
havia passat deu anys treballant
en tuberculosi en col∙laboració
ambelmetgePereJoanCardona,
de l’Institut de Recerca Germans
Trias i Pujol. “Nosaltres aportem
observacions experimentals i ella
desenvolupa models teòrics que
ens permeten comprendre millor

com s’origina lamalaltia”, explica
Cardona.
“Si m’ho permet –afegeix el

metge–, destacaria que és una in
vestigadora brillant, extraordinà
riament treballadora i molt res
pectuosa amb l’opinió de tothom,
que són qualitats que és estrany
trobarenunamateixapersona.De
vegades un tracta amb persones
brillants que no tenen aquesta ca
pacitat d’escoltar els altres o
aquesta capacitatde treball”.

Els seusmodels
informàtics han
estat clau per
controlar

la transmissió de
la Covid19 a

Catalunya durant
l’estiu

CLARA
PRATS

“Sempre he tingut dos
mons, la ciència i
lamúsica, i tots dos
m’han ajudat en
aquesta epidèmia”

Una altra raresa de Prats, afe
geixCardona, ésque“ésuna física
que ha sabut adaptarse a la com
plexitat de la biologia. La física és
una ciència d’exactitud i les cièn
ciesde lavidanohosón.Ensfa fal
ta abordar els problemes comple
xos demaneramultidisciplinària,
però no és habitual trobar físics
que se sentin còmodes treballant
enbiologia imedicina”.
Filla d’un músic i una biòloga,

“sempre he tingut dosmons, la ci
ència i la música, i tots dos m’han
ajudat en aquesta epidèmia”, ex
plica Prats. “De la ciènciam’agra
dava tot. La biologia, la química,
les matemàtiques... Vaig estudiar
física perquè volia comprendre el
món, però durant la carrera em
vaig adonar que la física no ho ex
plicava tot. El que jo volia com
prendreeraelmónreal”.
Lamúsicalavaportaralcantco

ral.Ambveudesoprano,vadirigir
cors infantils, juvenils i universi
taris durant quinze anys, des dels
17 fins que va néixer el seu primer
fill.Finsa la suspensiódelsassajos
per la Covid19, ha continuat can
tant en cors –en un d’ells amb Pe
reJoan Cardona–, tot i que ja no
elsdirigeix.
“Tothom pot cantar. Si algú no

en sap, com passa en molts cors,
n’hi ensenyem. Amb paciència,
tothom n’aprèn”, explica. “A mi
ensenyar és el que més m’agrada.
M’encanta fer classes, especial
ment a alumnes de primer. Crec
queaixòm’haajudataexplicarda
des de l’epidèmia. Si no tingués el
bagatge del tracte amb nens en
cors, segurquenoho faria igual”.
La Covid19 li ha donat una ex

posició pública que “no m’agrada
especialment” (disculpes per
aquest article, fet per insistència
de La Vanguardia), però “hem
d’ajudar a explicar bé les dades
per posar la ciència al servei de la
població”.
La desespera que alguns go

vernsnobusquinbonesdadesper

XAVIER CERVERA

A la UPC
Clara Prats, dijous,
al Campus del Baix
Llobregat de
la Universitat
Politècnica a Castell
defels, on té la seu el
grup d’investigació
de biologia compu
tacional Biocomsc
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Alpeudel canóals 77 anys,
el reporterquevadestapar
el Watergate ha tornat a

demostrar amb l’últim llibre que és
encara una institució del periodis
me, en posar en evidència que
Trumpva intentar confondre l’opi
niópública sobreelvirus. /P. 10

Òmnium va disposar
ahir 2.850 cadires al
passeig Lluís Com
panys de Barcelona.

Un muntatge molt visual que els
va requerir hores, admetien des
del’organització,perquèdesprés,
representants de l’esfera política,
social,culturaliassociativadeCa
talunyaafegissinunaunelsnoms
dels “represaliats” per l’Estat que
l’entitat sobiranista comptabilit
za des de tardor del 2017. Tot i ai
xò, les personalitats que van des
filar tenien llibertat per triar de
qui es recordaven.L’únic requisit
–que no es va complir– era que
només figurés el nom de pila per

donar més visibilitat als represa
liats menys famosos. Ara bé, a les
primeres files tots els noms eren
coneguts: Carles, Oriol, Marta,
Jordi, Carme... i és que al final la
majoria dels representants polí
tics van recordar els seus i, a tot
estirar, l’amfitrió, Jordi Cuixart.
“Elsdospresidents”,vacomentar
Quim Torra després d’escriure
Carles i Jordi. Al president van
haver d’habilitarli una cadira on
penjarel seucartell.Quanvaarri
bar, la primera fila era plena i els
organitzadors van afegir un espai
en zona preferent davant l’aplau
diment dels fotògrafs que espe
raven.c

Les condicions labo
rals imposades per la
Covid19 i la reclusió
obligada de milions

de persones als seus domicilis
hanposat demanifest la neces
sitat de disposar d’unes bones
connexions a la xarxa per po
der practicar amb normalitat
el teletreball. Molts pobles si
tuats en zones rurals han patit
com mai el dèficit de comuni
cacions. Com explica avui el
periodista Esteve Giralt –una
de les víctimes d’aquest aïlla
ment tecnològic– a les pàgines
de Viure, els municipis a on no
arriben les grans operadores

de telefonia han hagut d’espa
vilarse per trobar solucions
que enmolts casos els han per
mès sortir del conflicte però
que no resolen el greu proble
ma de competitivitat a què
s’enfronten. En l’era de la tec
nologia 5G, àmplies zones de
Catalunya requereixen una
forta inversió per no perdre
definitivament el tren del pro
grés. La Generalitat sembla
haverse posat les piles per so
lucionar una situació que, en
cas de no resoldre’s ben aviat,
podria condemnar definitiva
ment una part del país a la des
població.c

ELS SEMÀFORS

Bob Woodward
Periodista de ‘The Washington Post’
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Els models informàtics
sobre la Covid que han
desenvolupat Clara Prats

i el seu grup d’investigació a la
Universitat Politècnica (UPC)
han estat claus per controlar la
transmissió del coronavirus aCa
talunya al llarg de l’estiu. / P. 32

Clara Prats
Física de la UPC

El turisme rural s’ha con
vertit en aquest estiu de
restriccions i mobilitat

d’escàs quilometratge en una
magnífica alternativa de vacan
ces. La qualitat de les instal∙la
cions i del servei fan que aquesta
opció valgui la pena. / VIURE

Ramon Corominas
President Turisme Rural Girona

La justícia espanyola no
ha oblidat l’assassinat de
cinc jesuïtes espanyols al

Salvador el 1989. L’excoronel
Inocente Montano, exviceminis
tre de Seguretat Pública, va ser
ahir condemnat a 133 anys depre
sóper l’AudiènciaNacional. /P. 9

Inocente Montano
Excoronel salvadorenc
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La por del retorn

L’ obertura de les escoles s’ha iniciat aquesta
setmanaenmoltescomunitatsespanyoles i la
bonanotícia és que ambprou feines s’han re
gistrat uns 50 casos positius entre alumnes i
professors. De totes maneres, per conèixer

l’efecte real d’aquesta tornada a l’escola en les estadístiques de
la pandèmia cal esperar encara unamicamés. Amés, el retorn
general a l’activitat escolar en totes les comunitats, inclosa Ca
talunya,esproduiràapartird’aquestdilluns.Seràelmomentde
creuar elsdits i esperar a finalsdemesperveure comhaafectat
l’obertura de les escoles als índexs de contagi.
En vista de com ha anat l’estiu, és normal que l’actitud dels

experts sigui de summapreocupació i els seusmissatges siguin
molt prudents. Això ajuda també a la sensibilització dels ciuta
dans per noprendre’s de bromaels efectes de laCovid19. Però
també genera un efecte negatiu de por i d’inseguretat que està
fent que molta gent visqui angoixada aquest retorn a l’escola.
Enmoltes famílieshiha temorde lapèrduadelcontrolparental
després de tants mesos amb els petits a casa i això es tradueix

tambéenuna resposta negativa a fer una vidanormal comanar
a treballar, anar a restaurants o a veure algun tipus d’especta
cles. Si la tornada a l’escola es produeix sense una alteració ex
cessiva dels contagis com sí que va succeir amb la desescalada
dejuny, larecuperaciódel’activitathabitualseràmoltmésfàcil.
Cal tenir en compte que les vacunes, malgrat les optimistes

prevencionsqueestemsentint, trigaranencaramoltde tempsa
ser una realitat i per tant ens haurem d’acostumar a viure amb
mascareta, distància física i higiene constant, durant molt de
temps.Moltmés del que ens imaginàvemal principi.
Peròsi la tornadaa l’escolaacababé inoesdisparenels casos,

no només s’haurà dissipat completament l’amenaça del segon
confinament, sinó que hauria de desaparèixer aquesta por que
encara és avui molt present entre
molts de nosaltres. A la secció de So
cietat expliquem com serà el proto
coldeprevencióalesescoles.Siguem
moltprudentsperòsensequeensdo
mini la por.

Jordi Juan
Director




